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دستور آزادی کشتی 
کره ای صادر شد

سخنگوی وزارت امور خارجه  
اعلام کرد: در پی تکمیل تحقیقات 
در مورد تخلف کشتی کره ای و بنا 
به درخواست مالک و دولت کره برای 
آزادی کشتی، دستور آزادی کشتی 
از سوی دادستان محترم صادر شد. 
عدم سوء سابقه ناخدا و کشتی در 
زمینه تخلف در منطقه، زمینه نگاه 
مثبت دادستان محترم را فراهم 
کرد. سعید خطیب زاده گفت: عدم 
سوء سابقه ناخدا و کشتی در زمینه 
تخلف در منطقه، زمینه نگاه مثبت 
دادستان محترم را فراهم کرد. وی 
تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان کشوری با سواحل طولانی 
در خلیج فارس و دریای عمان، بر 
رعایت کامل مقررات دریایی از جمله 
مقررات  ناظر بر حفظ محیط زیست 
تاکید دارد و هرگونه تخلف در این 
زمینه را رصد و پیگیری می کند. 
همچنین براساس اعلام سخنگوی 
وزارت امور خارجه نخست وزیر 
کره جنوبی در روزهای ۲۲ و ۲۳ 
فروردین برای دیدار با مقامات 
جمهوری اسلامی ایران و گفت و 
گو درخصوص موضوعات دوجانبه 

به تهران سفر خواهد کرد. 

هنوز مذاکرات به جمع 
بندی نرسیده است

معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
اظهار کرد: تا وقتی آمریکا تمام 
تحریم های خودش را لغو نکرده 
و به برجام برنگشته باشد، هیچ 
یک از فعالیت های هسته ای ایران 
به ویژه در حوزه غنی سازی نه 
متوقف می شود و نه حتی روند 
کاهشی پیدا می کند. اسیدعباس 
عراقچی با بیان این که  غنی سازی 
۲٠ درصد ما اکنون با سرعتی 
حتی فراتر از سرعتی که مجلس 
در قانون خودش پیش بینی کرده 
بود، پیش می رود و مواد غنی شده 
۲٠ درصد در حال تولید است 
گفت: این روند به همین منوال 
ادامه پیدا خواهد کرد تا زمانی که 
توافقی به دست بیاید و بر اساس 
تحریم های  تمامی  آمریکا  آن 
خودش را بردارد و همانطور که 
بارها ذکر شده در یک مرحله 
همه تحریم ها باید برداشته شود. 
وی با بیان اینکه نشانه هایی برو ز 
کرده است که آمریکایی ها در حال 
بررسی مواضع خودشان و حرکت 
به سمت برداشتن تحریم های 
کامل هستند، تصریح کرد: هنوز 
مذاکرات به جمع بندی نرسیده 

است.

   توافق طرفین برجام برای ادامه گفت  وگوهای تخصصی            عراقچی: گام ضروری احیای برجام لغو کلیه تحریم های آمریکاست

اصولگرایان منتظر 
رئیسی می مانند

نایب رئـــیـس شــورای ائتلاف 
اصولگرایان در ارتـــبـاط با آخرین 
رایزنی ها با کاندیداها از جـمله آیت ا... 
رئیسی اظهار داشت:  فــکر نمی کنم 
صحبتی جدی در این بـــاره با آقای 
رئیسی صورت گرفته باشد چون به 
نظر می رسد ایشان در این زمینه، 
علاقه ای به صحبت کردن نداشته 
باشند خصوصا با توجه به حوادثی 
که رخ داد. بنده در این باره گفت و 
گوی جدی سراغ ندارم مگر اینکه به 
صورت خصوصی گفت و گویی صورت 
گرفته باشد بنابراین صحبتی رسمی 
درباره آقای رئیسی سراغ ندارم. مهدی 
چمران گفت:  اصولگرایان همچنان 
منتظر اعلام نظر آقای رئیسی هستند.  
وی تصریح کرد: بنده همواره گفته ام 
اگر در میان اصولگرایان، تشتت و 
اصلاح طلبان،  باشد،  چنددستگی 
قطعا به یک نظر واحد می رسند البته 
بنده  پیش بینی  آن،  بودن  قطعی 
است. در واقع پیش بینی بنده این 
است که اصلاح طلبان به یک نظر 
واحد می رسند چراکه در این چند 
دوره نیز، همواره این گونه بوده است. 
بنابراین اگر تشتت وجود داشته باشد 

اصولگرایان باید احساس خطر کنند.

سـرمقــاله

ایران و آمریکا اراده سیاسی به حل معضلات برجام را دارند، 
بنابراین باید مذاکرات وین را مثبت ارزیابی کرد. تنها بحث های 
فنی و چگونگی رفع مشکل در جزئیات باقی  می ماند. اگر در 
همین زمینه اراده سیاسی همچنان باقی باشد، راه حل مشکل 
پیدا خواهد شد. حقوق در روابط بین الملل تابع اراده سیاسی 
است، یعنی بیشتر شکل را تعیین کرده و ماهیت را اراده سیاسی 
رقم خواهد زد. از همین رو اگر دو دولت تصمیم بگیرند که معضل 
را حل کنند، حقوق مانعی برای این امر نخواهد بود. بعید است، 
اینکه آمریکا از برجام خارج  شد، از حیث حقوقی مشکلی برای 
حضور او در جلسات نشست کمسیون مشترک برجام وجود 
داشته باشد. در هیچ سندی منع نشده که اگر یکی از اعضا از 
توافق خارج شد، حق بازگشت مجدد نخواهد داشت و موضوع 
باید از حیث شکلی بررسی شود اما موضوع ماهیتی نیست. به 
این دلیل که بحث های دیپلماتیک بیشتر ناظر به اراده سیاسی 
طرفین است، آمریکا نیز می تواند در مذاکرات حضور پیدا کند. 
ایران با 1+4 به نتیجه نخواهد رسید. بخش اروپایی 1+4 نیز 
تنها می خواهد نقش میانجگری ایفا کند و فضا را برای ورود و 
همکاری آمریکا در برجام آماده کند. آنان به خودی خود قادر 
به رفع مشکلات تحریمی نیستند. اگر بنا باشد مشکلات رفع 
شود، ایران و آمریکا باید اراده خود برای همکاری را اعلام کنند 
و اگر آمریکا به صورت مستقیم یا غیر مستقیم در مذاکرات 
حضور نداشته باشد، این امر مهم صورت نخواهد گرفت. هرچند 
اروپایی ها و1+4 تلاش کنند، نتیجه ای حاصل نخواهد شد. 
مشکل ما تحریم است و اروپا نمی تواند تحریم ها را رفع کند. 
اروپا تلاش بسیاری کرد تا بعد از فعال شدن تحریم آمریکا راهی 
برای ادامه همکاری با ایران پیدا کند اما تحریم های ثانویه آمریکا 
تا حدی فشار را بر اروپا افزایش داد که آنها نیز نتوانستند اقدام 
موثری انجام دهند تا برجام اجرایی شود. به نوعی برجام بعد از 
خروج آمریکا تقریبا جان خود را از دست داده بود یا نیمه جان 
بود. لذا اگر برجام بخواهد دوباره جان بگیرد، ورود مستقیم یا 
غیر مستقیم آمریکا لازم است. اگر این ورود مستقیم باشد ، 
نتیجه زودتر حاصل خواهد شد و ضروری است. ایران به عنوان 
عکس العملی به تحریم های آمریکا، تعهدات برجامی خود را به 
صورت گام به گام کاهش داد. این اتفاق در چندین مرحله انجام 
گرفت. حالا نیز برای مقدور بودن بازگشت آمریکا به برجام و به 
دلیل اینکه ممکن است تمامی تحریم ها به صورت یکجا لغو 
نشود یا به حالت تعلیق در نیاید، گفته شده در مقابل هر اقدام 
مثبت آمریکا در لغو تحریم ها، ایران نیز گامی مثبت برای اجرایی 
کردن تعهدات برجامی برخواهد داشت. این دو در مقابل هم قرار 
گرفته و به نوعی بین تعهدات ایران و تعهدات آمریکا موازنه برقرار 
می شود. توافق گام به گام به زیان ایران نخواهد بود. اگر بخواهیم 
نتیجه مذاکرات، رفع تحریم باشد، باید مقداری در شکل اقدامات، 
ایران نیز از خود انعطاف نشان دهد. اگر جز این باشد، تنها درگیر 

بحثی سیاسی خواهیم بود.

مسیررفعتحریمازانعطافمیگذرد

یوسف مولایی
تحلیلگرحقوقبینالملل

یـــادداشت

اصل کسب ثروت و قدرت و گسترش دایره نفوذ امری مجاز و مورد 
سفارش هم بوده و هست. اشکال در ناحیه که بسیار نیز مورد توجه 
می باشد، از جایی ناشی می شود که این دو امر مباح و در نتیجه مجاز 
از حد اعتدال و قابل کنترل و نظارت خارج شود. در این حالت است 
که مفاسد، حق کشی ها، ظلم ها، تجاوزها و جنگ ها بروز می کند. برای 
همین هم بوده که با ظهور عواقب قدرت و ثروت رها، یله و بدون قید 
و شرط، عقلا، روشنفکران و مصلحین به فکر چگونگی کنترل این دو 
حوزه بر آمده تلاش و مبارزه نموده و سختی های زیادی را به جان 
خریده و به جمع بندی هایی رسیدند که نتیجه آن تشکیل حکومت های 
دموکراتیک بوده است. ویژگی های این حکومت های دموکراتیک از 
این قرار است که؛ عنصر اصلي در کارزار حکمراني، رای اکثریت مردم 
باشد. موقت بودن دوره قدرت که چرخش قدرت می یابد از طریق 
انتخابات آزاد و منصفانه و از طریق صندوق هاي راي صورت گیرد. نافذ 
رای اکثریت و سپردن قدرت به منتخببن مردم و در نتیجه شایسته 
سالاری. نظارت پذیری و پاسخگویی قدرت و آزادی مطبوعات از ابزار 
پاسخگویی است قابل استیضاح بودن رئیس جمهور و اعضای کابینه او  
و بالاخره اینکه حاکمیت کارکرد حزبی بر اداره کشور و به ویژه انتخابات 
قائل است. با عنایت به اینکه بهترین نوع انتقاد »خود انتقادی« است، 
انتظار بود خیلی خیلی زودتر مسئولان روند اداره کشور را مورد نقد و 
برسی قرار داده و اشکالات را برطرف نمایند.  در سایه پیشرفت علم و 
تکنولوژی طبیعی است که احوالات انسان ها و همه شئونات جوامع در 
حالت رشد و شکوفایی و تکامل باشد. اگر پیشرفت امور در کشور ایران 
در طول یک روند، بر اساس قضاوت همگانی رضایت بخش نیست، 
قطعا عامل اصلی کیفیت حکمراني است. در دل موضوع حکمراني 
نامطلوب مهمترین عامل ساختار و مکانیسم انتقال قدرت، یعنی 
انتخابات می باشد. چون نتیجه خرد جمعی معمولا درست است، لذا 
اشکال از انتخاب کننده نیست و از سیستم انتخابات یعنی قوانین و 
مقررات، سخت افزار، منتخبین و انتخاب کنندگان، مجریان و ناظران و 
در موارد دخالت های غیرمجاز در انتخابات می باشد. حدود 4 ماه پیش 
بود که مردم ایران در جریان شور و هیجان و مشارکت بی نظیر مردم 
آمریکا در انتخابات بودند. اما در ایران ۶۵ روز مانده به تاریخ برگزاری دو 
انتخابات شوراهای شهر و روستا و مهمتر از آن سیزدهمین انتخابات 
ریاست جمهوری فضای حاکم بر این عرصه به هیچ وجه در شأن نظام 
نیست. قطعا عامل بیماری کرونا و کنار آن نبودحاکمیت کارکرد حزبی 
واقعی در ایجاد این فضا بسیار موثر است ولی اشکال عمده مربوط به 
قانون انتخابات و بخصوص کوتاه بودن زمان تبلیغات است. لازم است 
زمان تبلیغات و معرفی و مناظره های کاندیداها حداقل دو ماه باشد. 
حتی در شرایط کرونایی مناظره کاندیداها از طریق سیما، مردم را 
جذب سیما خواهد نمود و هم خط بطلانی است بر جوسازی ها، غیبت 
کردن ها و شایعات است،  البته مزید بر علت، فیلترهای نظارتی است که 
موجب شده مهمترین احزاب و جناح اصلی کشور بلاتکلیف و اکثریتی 
از جامعه برای حضور در پاي صندوق هاي راي انگیزه لازم را نداشته 
باشند. لطفا مقامات و مسئولان کشور نگران ریزش شدید آرا بوده و به 

فکر جبران آن باشند.

دربابانتخابات

 علی محمد نمازی
عضوشورای

مرکزیحزبکارگزاران

مسیرمنطقیایران
درپایبندیبهبرجام

وزیر امور خارجه کشورمان مسیری که ایران 
برای پایبندی کامل به برجام مطرح کرده را بیان 
و آن را منطقی ترین مسیر احیای توافق هسته ای 
دانست. محمدجواد ظریف در پیامی توئیتری 
نوشت: ایران مسیری منطقی برای پایبندی کامل 
به برجام ارائه می کند: ایالات متحده که این بحران 
را موجب شده باید ابتدا به پایبندی کامل بازگردد؛ 
ایران پس از راستی آزمایی سریع، اقدام متقابل 
خواهد کرد؛ تمامی تحریم های ترامپ، ضد برجام 
بودند و باید رفع شوند - بدون توجه به تمایزات و 

نام گذاری های بی منطق و خودسرانه تحریم ها.

قصدکاندیداتوریندارم
رئیس سازمان انرژی اتمی در برخی گمانه زنی ها 
درباره قصد وی برای کاندیداتوری در انتخابات 
سیزدهمین دوره ریاست جمهوری واکنش نشان 
داد. علی اکبر صالحی در پاسخ به این پرسش که 
آیا قصد اعلام کاندیداتوری در انتخابات ریاست 
جمهوری را دارید، گفت: من قبلا هم گفتم که 
نه قصدی در این زمینه دارم  نه برنامه ای. این در 
حالی است که  طی روزهای اخیر برخی رسانه ها 
گمانه زنی هایی درباره قصد علی اکبر صالحی برای 
کاندیداتوری در انتخابات سیزدهمین دوره ریاست 
جمهوری را مطرح کردند. انتخابات سیزدهمین 
دوره ریاست جمهوری ۲۸ خرداد ماه سال جاری 

برگزار می شود.

ثبتنام۵۴داوطلبخبرگان
رئیس ستاد انتخابات تهران در مورد وضعیت 
ثبت نام داوطبین انتخابات میاندوره ای مجلس 
خبرگان، اظهار داشت: ثبت نام از داوطلبین 
انتخابات میاندوره ای مجلس خبرگان از 1۳ 
فروردین تا 1۹ فروردین ساعت 1۸ ادامه داشت. 
... حسن بیگی گفت: در پی رحلت آیات  شکرا
امینی،تسخیری و بطحایی، سه کرسی از 1۶ 
کرسی خبرگان در استان تهران خالی شده که 
در انتخابات ۲۸ خرداد وضعیت این سه کرسی 
مشخص می شود. رئیس ستاد انتخابات استان 
تهران عنوان کرد: در مجموع ۷ روز ثبت نام ۵4 
داوطلب ثبت نام نهایی و قطعی شدند و پرونده یک 
داوطلب در حال بررسی است که در صورت تکمیل 
ثبت نام ۵۵ داوطلب نهایی می شود. وی تصریح 
کرد: بررسی صلاحیت ها و بقیه موارد مرتبط با 
داوطلبین مجلس خبرگان به عهده شورای نگهبان 
است و فقط در جلسه ای با حضور هیأت نظارت 
استان تهران با حضور آقای فرهاد رهبر در مورد 
تبلیغات نامزدهای انتخابات مجلس خبرگان، زمان 
و نحوه استفاده این نامزدها از ظرفیت صدا و سیما 

برای تبلیغات تصمیم گیری می شود.

دیداربارئیس
مسجدبزرگپاریس

سفیر ایران در پاریس با رئیس مسجد بزرگ این 
کشور دیدار و گفت وگو کرد. سفارت کشورمان در 
پاریس در توییتی نوشت: بهرام قاسمی سفیر  ایران 
در فرانسه و رئیس مسجد بزرگ پاریس در ادامه 
گفت وگوهای پیشین، در یک نشست صمیمانه 
دیگر در  مورد طیفی از مسایل مورد علاقه خصوصا 
پیرامون ضرورت برخی اقدامات انسانی توسط 
همگان در شرایط خطیر ناشی از آسیب های 
اجتماعی و روانی برآمده از کووید گفت وگو کردند. 
طرفین در مورد برخی همکاری های ممکن 
در شرایط کنونی با در نظر داشت پروتکل های 
بهداشتی و همچنین چگونگی دیگر همکاری های 

مشترک تبادل نظر کردند.

حملهبهکشتیایرانپاسخدارد
سخنگوی ارشد نیروهای مسلح اظهار داشت: 
تهران »بدون شک« به حمله به کشتی ایران در 
دریای سرخ پاسخ خواهد داد. سردار ابوالفضل 
شکارچی با تاکید بر اینکه باید عوامل دخیل در 
حمله به کشتی ایرانی شناسایی شوند، در این 
زمینه تصریح کرد: ما بدون هیچ شکی به حمله 
به کشتی ساویز در دریای سرخ پاسخ خواهیم داد. 
وی همچنین اعلام کرد زمانی که تحقیقات ایران 
بر سر این حادثه به پایان برسد، تهران در خصوص 
چگونگی پاسخ دادن تصمیم خواهد گرفت. به 
گفته سخنگوی ارشد نیروهای مسلح ایران به رژیم 
صهیونیستی و ایالات متحده برای دست داشتن 
در این حمله مظنون است. سردار شکارچی در این 
خصوص اظهار کرد: ایالات متحده بدون شک در 
هرگونه تلاش برای تضعیف و ضربه زدن به ایران 

دخیل است.

پزشکیانخواستار
تشکیلستادجنگشد

مسعود پزشکیان نماینده مجلس با انتقاد از 
روش در پیش گرفته دولت برای مبارزه با کرونا 
خواستار تشکیل ستاد جنگ شد. بخش هایی از 
اظهارات جدید پزشکیان را در ذیل می خوانید: 
روش مبارزه ما با کرونا حالت شل کن سفت کن 
دارد.اگر در ابتدای کرونا یک ماه قم و شهرهای 
درگیر را قرنطینه و حالت حکومت نظامی ایجاد 
می کردند کرونا در کشور پخش نمی شد.یک 
هفته تعطیل کردن و یک هفته رها کردن 
کرونا صدمه و ضرر طولانی مدتی برای کشور 
دارد. دولت چه کار می کند که اگر تعطیل 
نکنند مشکلی پیش بیاید، کل دولت را تعطیل 
کنند هیچ اتفاقی نمی افتد. برای خرید واکسن، 
نه پولش را داریم و نه اینکه کشورهای تولید 
کننده واکسن قادرند مقدار مورد نیاز واکسن 
ما را تامین کنند.باید با دستور رهبر انقلاب 
ستاد جنگ تشکیل شود، سه قوه و نیروهای 
مسلح همه باید تدبیر کنند و با این ویروس که 

تهاجمی دارند مقابله کنند

اخبار کـــوتاه

هشدارهای انتخاباتی آیت ا... سیدحسن خمینی:

بساط تنگ نظري باید برچیده شود
   بگذاریم مردم رئیس جمهور را تعیین کنند                      هیچ راهي جز بازگشت به راي و خواست مردم نیست

   معترض به وضع موجود هستیم و باید باشیم            قانوني که حقوق مردم را نادیده مي گیرد؛ حتما قانون غلطي است
   همه باید در انتخابات نماینده داشته باشند             انتخابات پر شور از نان شب واجب تر است

   تلگرام فیلترکردیم، اما باز هم هست                    نمی توان پذیرفت چند نفر با سلیقه خاص حق مردم را نادیده بگیرند
   »تقسیم بردو کردن« نیروهای کشور باعث ترفیع چاپلوسان می شود

»آرمان ملی« از پایان نشست کمیسیون برجام در وین گزارش می کند:

برجام؛ یك گام به جلو

آرمان ملی- مطهره شفیعی :تذکر چند باره لزوم 
بازگشت به اندیشه ها حضرت امام ؛ »همه با هم«، این هشدار 
مهم که به »تنها« کاری پیش نمی رود ولی اگر دست هایمان 
در هم افتاد همه کار می توانیم بکنیم، تذکر و توجه دادن 
به لزوم مراجعه دوباره به ملت و بازگشت به مردم  به عنوان 
تنها راه نجات و وجوب برگزاری انتخاباتی پرشور و فراگیر 
برای نجات کشور از این شرایط، از جمله تاکیدات و توجهاتی 
است که آیت ا... سید حسن خمینی در دیدار با اعضای 
شورای سیاسی مجمع ایثارگران مطرح کردند. یادگار امام 
حالا و در این روزگار و شرایط سخت کشور بیش از پیش 
هشدار و تذکر می دهد، به نظر می رسد غیر از این نیز از 
ایشان توقع نمی رود، نواده حضرت امام و پرورش یافته بیت 
شریف ایشان و شاهد و رشد یافته در کانون اندیشه ها و نوع 
حکمرانی و راهبری ناب و خالص حضرت امام، حالا در قرار 
و پختگی دهه چهارم زندگی و اوج و شور جوانی و در عین 
حال تجربه منحصر به فرد رشد یافتگی در بیت شریف امام، 
هر روز که می گذرد بیش از پیش انحرافات و کج روی هایی 
را در قیاس با اندیشه ها و راهبردهای ناب بنیانگذار انقلاب و 
تجارب خود از آن دوران، تشخیص می دهند و هشدارهایی 
این چنین؛ دلسوزانه و مسئولانه، همراه با اشاراتی امید 
آفرین و راهگشا با تکیه بر ایمان و باور بر توانمندی های 
مختلف فرهنگی و اجتماعی و اقتصادی و ظرفیت های ملی 
بیان می کنند، تذکراتی که در این شرایط خاص و ویژه کشور 
در ابعاد داخلی و خارجی، می تواند به عنوان نشانه هایی امید 
بخش از نقش آفرینی ایشان در انتخابات ریاست جمهوری 
نیز تلقی شود. به نظر می رسد ارجاع های مختلف ایشان 
به لزوم توجه به بازگشت به اندیشه های ناب حضرت امام 
و اصول و بنیان های شکل گیری انقلاب اسلامی ایران، 
در خطاب به مسولان، از جمله توجه و اولویت بخشی 
به حقوق مردم و بازگرداندن آن به آحاد ملت به عنوان 
بنمایه اندیشه های حضرت امام و ارایه و تبیین و تشریح 
اندیشه های خود بر پایه و اساس اندیشه های امام ، در 
زمینه های مختلف اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی در نوع 
حکمرانی صحیح، می تواند برای مردم به عنوان انتخاب گر 
در گزینش اصلح و تشخیص رئیس جمهوری با برخورداری 

میانگینی از ویژگی های جامع و لازم، راهگشا باشد. هر چند 
که به رغم تلاش و دعوت های متعدد گروه های مختلف 
مردمی و تشکلات سیاسی، ایشان تاکنون برای شرکت در 
انتخابات تمایلی نشان نداده اند، اما به نظر می رسد هر چه 
می گذرد احتمال اینکه علما و شخصیت ها و گروه های مرجع 
کشور شخص سید حسن خمینی را برای قبول این مسولیت 
خطیر و اجرای برنامه و راهکارهایی در مدیریت فراگیر و 
نجات بخش کشور که از ناحیه خود ایشان نیز مطرح و ارایه 

می شود، مجاب و انتخاب کنند، بیشتر می شود.
  دغدغه های یادگار امام 

»هیچ راهی جز بازگشت به مردم و هیچ چیزی برای 
کشور واجب تر از یک انتخابات پر شور و شامل نیست.« این 
جمله آیت ا... سید حسن خمینی است که در جمع اعضای 
مجمع ایثارگران بیان کرد. یادگار امام بارها و بارها بر نقش 
مردم در پیشرفت کشور و همچنین قدرت ایران در عرصه 
... سیدحسن  بین المللی تاکید کرده است. تاکید آیت ا
خمینی بر نقش مردم برگرفته از این جمله امام خمینی 
)ره( است:»میزان رای ملت است«. درهمین راستا نمی توان 
مشکلات موجود که سبب فشارهایی بر مردم شده را نادیده 
گرفت و قابل انکار نیست که نتیجه این مشکلات بی تفاوتی 
جامعه به سرنوشت کشور است که سید حسن خمینی روز 
پنجشنبه هشدارهای جدی نسبت به این خطرات داشت، 
چرا که به اعتقاد او باید فردی رئیس جمهور شود که مردم 
می خواهند و نباید با نگاه های تنگ نظرانه اقدام به حذف 
افراد کرد. بسیاری از اقشار و گروه های تاثیرگذار در جامعه 
راهکار بازگشت امید و حل مشکلات را حضور افرادی در 
عرصه مدیریت کشور می دانند که تجربه و توانایی لازم را 
دارند همچنین در نزد مردم از مقبولیت و محبوبیت زیادی 
برخوردارند، بنابراین نگاه ها به سمت آیت ا... سیدحسن 
خمینی است تا با ایثار و از خودگذشتگی به عرصه انتخابات 
ریاست جمهوری 14٠٠ وارد شود. روز پنجشنبه که اعضای 
مجمع ایثارگران به دیدار یادگار امام رفته بودند، از شرایط 
جامعه ابراز نگرانی کردند و از یادگار امام خواستند تا به 
عرصه بیاید. به عنوان نمونه علیرضا علوی تبار گفت: »به 
نظر می آید جنابعالی)حاج سیدحسن خمینی( به دلیل 

اینکه میراث سنگینی روی دوش شما است و تداوم جریانی 
در تاریخ انقلاب هستید، برای داشتن تأثیر سیاسی علاوه بر 
کارهای دیگری که باید بکنید و امیدواریم دوستان بتوانند 
شما را قانع کنند که کار دیگری هم انجام بدهید، باید در 
پرورش یک گفتار سیاسی هم که این دو وجه را تقویت کند 

نقشی که انتظار می رود را ایفا کنید.«
 راهی جز بازگشت به مردم نیست

پس از اظهارات تعدادی از اعضای شورای مرکزی 
مجمع ایثارگران بود که یادگار امام به تشریح شرایط و 
نیازهای جامعه پرداخت. یادگار امام با تأکید بر اینکه راه حل 
مشکلات این است که به مردم برگردیم، گفت: هیچ راهی 
جز بازگشت به مردم و هیچ چیزی برای کشور واجب تر از 
یک انتخابات پر شور و شامل نیست. انتخابات شامل یعنی 
باید همه در آن نماینده داشته باشند. شرط اولش این است 
که بساط تنگ نظری حذف شود. آیت ا..سیدحسن خمینی 
گفت: امروز مشکل اصلی کشور در حوزه اقتصادی معضل 
فقر، گرانی و بیکاری است. یادگار امام افزود: امروز تقریبا 
قدرت خرید هر دهک جامعه نسبت به گذشته، به اندازه 
یک یا دو دهک پایین آمده و در مجموع توانمندی گروه های 
مختلف به اندازه وسع خودشان تنزل پیدا کرده است.  سید 
حسن خمینی با اشاره به انتخابات پیش رو، گفت: درد امروز 
جامعه ما حتما اقتصادی، و در مرحله دوم فرهنگی است. اما 
راه حل آن مستقیما پرداختن به این معلول ها نیست و باید 
به علت بپردازیم و اگر به این علت توجه نکنیم، یک مسکّن 
به این بیمار داده ایم. ممکن است مشکلات درآمد ارزی ما 
حل شود و بخشی را درمان کنیم، ولی مهمترین مسأله این 
است که جامعه باید خودش را در قبال خودش مسئول 
بداند. اگر مردم احساس کنند در تصمیمات کلان کشور، 
تعیین تصمیم سازان و تعیین عملی که این تصمیم را به 
انجام می رساند دخالت دارند، ما می توانیم بگوییم بخش 
زیادی از این مسیر را جلو رفته ایم. یادگار امام ادامه داد: 
ما برای رخدادی که کاخ استبدادی را فرو ریخته و تحول 
عظیمی ایجاد کرده، خودباوری آورده، شعارهای بسیار 

عمیقی دارد و نسلی...
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آرمان ملی: نمایندگان کشورهای طرف قرارداد 
برجام موسوم به 1+4 که سه شنبه گذشته نشست 
کمیسیون برجام را با محوریت چگونگی احیای این 
توافق، برداشتن تحریم ها و اجرای تعهدات و وظایف 
طرفین برگزار و کلید زده بودند و ادامه مذاکرات را به به 
جمعه منتقل کرده بودند؛ روز گذشته نیز در دومین جلسه 
از هجدهمین نشست کمیسیون مشترک برجام شرکت 
کرده و به بحث و تبادل نظر پیرامون مباحث مطروحه 
پرداختند. در این میان هرچند که همه طرف ها از روند 
مذاکرات در نشست وین اظهار رضایت داشتند اما به اذعان 
مقامات کشورمان هنوز نتیجه ای حاصل نشده است و 
مسیر طولانی در پیش است. آنچه مسلم است ایران از حق 
مسلم خود در زمینه لغو همه تحریم ها کوتاه نخواهد آمد و 
همانطور که مسئولان مربوطه نیز بارها مطرح کرده اند به 
محض اینکه تحریم ها برداشته و مورد راستی آزمایی قرار 
گیرد؛ ایران نیز گام های عقب نشسته خود را اصلاح کرده 
و طبق تعهدات خود در قالب برجام عمل خواهد کرد. به 
هر جهت به نظر می رسد که تا حصول نتیجه نهایی این 
مذاکرات در قالب نشست کمیسیون برجام ادامه پیدا کند.

  پایان نشست وین  
دومین جلسه حضوری هجدهمین نشست کمیسیون 
مشترک  برجام که از روز سه شنبه در وین از سر گرفته 
شده بود، روز جمعه در وین اتریش برگزار شد. نشست روز 
جمعه در ادامه نشست های عادی کمیسیون مشترک 
برجام در سطح معاونان سیاسی وزیران خارجه بود که در 
تهران به طور آنلاین و در وین این هفته به طور حضوری 
انجام شد. ارائه گزارش رایزنی های فنی صورت گرفته در 

جلسات گروه های کارشناسی »لغو تحریم« و »هسته ای« 
مهمترین دستور کار این نشست بود. نمایندگان اتحادیه 
اروپا به عنوان هماهنگ کننده های جلسات کارشناسی، 
نتیجه رایزنی های کارشناسان ایران و کشورهای 1+4 را 
به اعضای کمیسیون مشترک گزارش نمودند. در این 
جلسه سیدعباس عراقچی، رئیس هیات کشورمان، در 
این نشست ضمن تاکید بر اراده جمهوری اسلامی ایران 
جهت ادامه تعاملات جدی، گفت این امر منوط به مشاهده 
اراده سیاسی و جدیت در طرف های مقابل است و در غیر 
این صورت، دلیلی برای ادامه مذاکرات وجود نخواهد 
داشت. عراقچی مجددا تاکید نمود لغو کلیه تحریم های 
آمریکا که در دوران رئیس جمهور گذشته آن کشور وضع 
شده اند، گام ضروری  برای احیای برجام بوده و تنها پس 
از راستی آزمایی لغو این تحریم ها، ایران آمادگی دارد تا 
اقدامات جبرانی خود را متوقف نموده و به اجرای کامل 
برجام بازگردد. در پایان این جلسه، توافق شد جلسه 
آتی کمیسیون در سطح معاونین در روز چهارشنبه آتی 
در وین برگزار شود و بلافاصله در چارچوب گروه های 
کارشناسی، رایزنی های فنی و تخصصی به صورت فشرده 
جهت تهیه و ارائه فهرست اقداماتی که باید از سوی  همه 
طرف ها در حوزه رفع تحریم و اقدامات هسته ای برای 
احیای برجام صورت گیرد، ادامه یابد. شایان ذکر است که 
هیات کشورمان در نشست وین، ظرف چهار روز گذشته 
رایزنی های مستمری با کشورهای مشارکت کننده در 
برجام سه کشور اروپایی، چین و روسیه و نیز با آقای انریکه 
مورا هماهنگ کننده کمیسیون مشترک از اتحادیه اروپا، 
به صورت دوجانبه و چندجانبه، انجام داد که در هیچ یک 

از آنها آمریکا حضور نداشت. 
   بیانیه پایانی

در پایان نشست روز جمعه بیانیه هماهنگ کننده 
کمیسیون مشترک برجام صادر شد که در آن آمده است: 
نشست کمیسیون مشترک برنامه جامع اقدام مشترک 
)برجام( در روز جمعه، ۹ آوریل )برابر با ۲٠ فروردین 
14٠٠( بصورت حضوری از سر گرفته شد. کمیسیون 
مشترک مسئولیت نظارت بر برجام را بر عهده دارد. 
کمیسیون مشترک به ریاست معاون دبیرکل سرویس 
اقدام خارجی اتحادیه اروپایی انریکه مورا، از جانب نماینده 
عالی اتحادیه جوزپ بورل برگزار شد و نمایندگان چین، 
فرانسه، آلمان، روسیه، بریتانیا و ایران حضور داشتند. 
اعضا بحث هایی که در سطوح مختلف کمیسیون مشترک 
در خصوص بازگشت احتمالی آمریکا به برجام صورت 
گرفته را مورد ارزیابی قرار داده و سازوکارها جهت تضمین 
بازگشت به برجام و اجرای موثر آن را به بحث گذاشتند. دو 
گروه کارشناسی رفع تحریم و اجرای ترتیبات هسته ای 
اقدامات خود را به اطلاع کمیسیون مشترک رسانده و 
اعضا تبادل نظرهای سازنده و نتیجه محور را مد نظر قرار 
دادند. با توجه به بیانیه مشترک وزرای امور خارجه عضو 
برجام در مورخ ۲1 دسامبر ۲٠۲٠ اعضا بر اراده خود جهت 
پیگیری تلاش های دیپلماتیک مشترک موجود تاکید 
کردند . هماهنگ کننده به تماس های جداگانه خود با 
همه اعضای برجام و با ایالات متحده ادامه خواهد داد. 
کمیسیون مشترک گروه های کارشناسی را موظف نمود 
تا اقدامات خود را ادامه دهند؛ و توافق کرد تا طی هفته 

آتی در وین مجددا تشکیل جلسه دهد.

رئیس جمهور:

امیدوارم پاییز امسال واکسن داخلی آنفلوآنزا را استفاده کنیم
  جای غرور است که در زمینه های علمی و فناوری در حال خودکفا شدن هستیم

آرمان ملی: رئیس جمهور در آیین بهره برداری از پنج طرح ملی معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری با بیان اینکه در بخش واکسن تحول بزرگی در کشور رخ داده است، اظهار 
کرد: امیدوارم در پاییز امسال از این واکسن آنفلوآنزا داخلی بتوانیم استفاده کنیم. البته 
برای ما همیشه این موضوع وجود داشت که اگر تحریم  هم بشویم از لحاظ موارد نیاز پزشکی 
دچار مشکل نمی شویم، چراکه رسم معمولا بر این بود که حتی آن جلادانی که در طول 
تاریخ ما را تحریم می کردند در زمینه مسائل پزشکی و دارویی دست به این کار نمی زدند اما 
دیدیم که ترامپ روی دست همه این جلادان بلند شد و در این بخش هم تحریم داشتیم. 

ایسنا نوشت، اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:
 حتی در دوران کرونا هم ترامپ حاضر نشد در این زمینه استثنایی قائل شود و 
این کار را با قدرت در زمینه پزشکی و دارویی ادامه داد اما امروز می دانیم که به اعتراف 
خودشان و دولتی که امروز در آمریکا روی کار است این تحریم ها شکست خورده است و 
آن نتیجه ای که می خواستند و به قول خودشان دنبال سرنگونی جمهوری اسلامی بودند 

را به دست نیاوردند.
  برای ما جای غرور است که قدم به قدم در زمینه های علمی و فناوری در حال خودکفا 
شدن هستیم. این امر به ویژه در زمینه بهداشت و درمان که برای ما بسیار مهم است. در 
ذهن ما این بود در زمینه بهداشت و درمان هیچوقت در هیچ جایی فشار و تحریم بر ما 
وارد نمی شود. همیشه در دنیا مرسوم بود آنانی که تحریم کننده و در تاریخ بسیار جلاد 
بودند، معمولا دارو غذا و نیازمندی های ضروری یک ملت و یک جامعه را استثنا می کردند.

  ترامپ روی دست همه جلادان تاریخ زد و جنگی را که علیه ملت ایران شروع کرد که 
هیچ استثنایی نداشت. مانند جنگی با سلاح های شیمیایی، میکروبی و اتمی که مسکونی 
و غیرمسکونی سرش نمی شد و یک تحریم کامل و تمام عیار و یک جنگ بزرگ علیه ملت 

ما شروع کرد.
  امروز بسیار خوشحالیم که در زمینه واکسن آنفلوآنزا قدم به قدم در حال رسیدن 
به خودکفایی کامل هستیم. امیدوارم در زمینه کرونا هم در ماه های پیش رو به نقطه ای 
برسیم که بتوانیم به توان داخلی خود تکیه کنیم، البته امروز رسانه های ضد ایران مداوم 
حرف می زنند و ادعا می کنند که ایران نتوانست به موقع واکسن را به مردم برساند یا 
اینکه کم رسیده اما این درحالی است که کشورهایی که توانستند به نسبت، واکسن های 

قابل قبولی ارائه کنند به تعداد انگشتان دو دست هم نمی رسد.

 همه کشورها در حال حاضر گرفتار واکسن هستند، چون تولید واکسن در دنیا 
کم است و به اندازه نیاز نیست. به اندازه یک جمعیت چند میلیاردی در دنیا، نیاز به 
واکسن وجود دارد. از سوی دیگر واکسن کرونا هم دومرحله ای است پس دوبرابر 
دوزهای تولیدی، واکسن نیاز می شود. ما جزو کشورهای سرآمدی هستیم که به موقع 
سفارش خرید دادیم. این که آمریکا مانع شده است و انتقال پول ما را یکی دو ماه معطل 
کرده است به همین دلیل در مجموعه کواکس نوبت ما کمی عقب افتاده است؛ مقصر 
آن آمریکا است و باید فحش آن را به ترامپ بدهند. اما به جای این که شهامت داشته 
باشند در برابر آمریکا بایستند و حرف خود را بزنند، به ملت و بخش بهداشت و درمان 
ما یا به بخش سیاسی دولت و بانک مرکزی حمله می کنند که اینها همه دروغ و فریب 
و تحریف رسانه های ضدایرانی و ضدملت ایران است و مربوط به جمهوری اسلامی و 

مسئولان و رهبری نیست.
 با کشوری قرارداد واکسن بستیم، آمریکایی ها مانع شده اند. یعنی آمدند و به 
شرکت هایی که بخش هایی از واکسن را از بیرون تامین می کنند، فشار آوردند و 1٠ 
میلیون دوز واکسنی که قرار بود وارد کشور کنیم را قفل کردند. ما 1۶ میلیون و ۸٠٠ 
هزار دوز واکسنی که از کواکس خریداری کرده بودیم، به تدریج بخش کوچکی از آن 
وارد شده است و بقیه هم وارد کشور می شود. پس ما اقدامات خود را انجام داده ایم، ما 
از هند واکسن خریده ایم و پول آن را هم پرداخت کرده ایم اما می گویند که قوه قضائیه 
ما مانع شده است و نمی توانیم واکسن را به شما بدهیم. بنابراین می خواهم بگویم این 
مسأله ساده ای نیست؛ دولت، وزارت بهداشت و درمان و بانک مرکزی همه اقدامات لازم 
را انجام دادند و من از روز نخست تاکید کرده ام و دستور داده ام و الان هم تاکید می کنم 
چیزی برای ما مقدم بر مسأله واکسن نیست. هر جا واکسن باشد ما بلافاصله پول آن را 

تامین و خریداری می کنیم تا وارد کشور شود.
 مدافعان سلامت از واکسن های موجود استفاده می کنند، این بخش مهم است و 
در اولویت دریافت واکسن هستند. در مرحله بعد هم آنانی که در سن بالاتر هستند و 
بیماری زمینه ای دارند از واکسن استفاده خواهند کرد. در کنارش تلاش خواهد شد 
واکسن داخلی هم به ثمر بنشیند و وارد بازار شود. اما بدانید دو ماه دیگر وقتی به اندازه 
کافی واکسن آمد و واکسن داخلی ما هم تولید شد آنها شرمنده ملت ایران می شوند و 

روسیاهی برای زغال خواهد ماند.


